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Rada Gminy Kalinowo 
Radni - Sesja 

Protokół nr XXXVI/22 

XXXVI Sesja w dniu 21 grudnia 2022 
Obrady rozpoczęto 21 grudnia 2022 o godz. 10:06, a zakończono o godz. 12:55 tego samego 
dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 radnych. 

Obecni: 

1. Aneta Budzińska  
2. Mieczysław Głębocki 
3. Lucjan Górski 
4. Małgorzata Karwowska 
5. Ilona Kierkla 
6. Iwona Kulbacka 
7. Dariusz Kuprewicz 
8. Marek Markiewicz 
9. Iwona Michniewicz 
10. Marek Nalewajko 
11. Mariola Raczyńska 
12. Tadeusz Rymarczyk 
13. Bogumiła Skarżyńska 
14. Tadeusz Suchański 
15. Krzysztof Wiśniewski 

1. Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie prawomocności. 

- Mieczysław Głębocki 

2. Wprowadzenie do porządku obrad uchwały w sprawie w sprawie określenia szczegółowych 
warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi 
opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych  dla osób z zaburzeniami 
psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego  lub całkowitego zwolnienia od 
opłat, jak również tryb ich pobierania. 

Głosowano w sprawie: 
Wprowadzenie do porządku obrad w pkt 6 ppkt.m uchwały w sprawie w sprawie określenia 
szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne 
usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych  dla osób z 
zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego  lub całkowitego 
zwolnienia od opłat, jak również tryb ich pobierania 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 



Strona 2 z 17 
 

3. Przyjęcie porządku obrad. 

Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie porządku obrad.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

4. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 

Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia.  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

5. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym: 

Wystąpienie: 

- Andrzej Bezdziecki 

• Zakończyliśmy budowę świetlicy wiejskiej w Milewie, realizowanej z Rządowego 
Funduszu Polski Ład Program Inwestycji Strategicznych. 

• Złożyliśmy wniosek do Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na dofinansowanie 
przebudowy dróg w miejscowości Piętki i Golubka. 

• Realizujemy, w ramach ustawy z dnia października roku, o zakupie preferencyjnym 
paliwa stałego dla gospodarstw domowych. Czyli, realizujemy przedsięwzięcie 
sprzedaży węgla. 

• Zakupiliśmy wóz strażacki dla Ochotniczej Straży Pożarnej w Borzymach 

• W Szkole Podstawowej w Pisanicy, odbyło się spotkanie z panem Tomaszem 
Krzeszewskim. Niegdyś, wybitny zawodnik, obecnie trener kadry narodowej seniorów 
w tenisie stołowym -krotny olimpijczyk z Sydney i Aten, -krotny medalista Mistrzostw 
Europy i -krotny medalista Seniorskich Mistrzostw Polski. Przyjął zaproszenie 
zawodników i trenera Klubu LUKS ABC Żak w Pisanicy i w ramach akcji Polskiego 
Związku Tenisa Stołowego, spotkać się z mistrzem w swojej szkole.  

6. Interpelacje radnych i zapytania sołtysów: 

W dyskusji wzięli udział: 

- Marek Markiewicz 
Wracam z tematem dowożenia dzieci i młodzieży. No bo naprawdę, bardzo dużo skarg jest od 
rodziców, z niewywiązywania się. Tam są spóźnienia kolosalne. Na tych przystankach, że oni 
po prostu, godziny muszą czekać, nawet nie mają gdzie się schować. Ale my jednak żyjemy w 
XXI wieku i myślę, że jest ten przekaz medialny na odpowiednim poziomie, żeby 
poinformować, że no jednak się spóźnimy. Trzeba naprawdę z tym zrobić porządek. Już tyle 
razy wspominałem już wcześniej. I póki co, tam nic tu się nie dzieje. A skarg jest bardzo dużo. 
Wiem, że nawet część społeczeństwa, nawet już zaczyna pisać petycję do Wójta, bodajże o 
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zajęcie stanowiska. I chciałam też podziękować panu Wojciechowi Kossakowskiemu, za 
wsparcie kupna tego wozu strażackiego. 

- Tadeusz Suchański 
Ja w sprawie drogi Makosieje - Sypitki. Chociaż, żeby zaprojektować tą drogę np. położyć tam 
asfalt. 

- Andrzej Bezdziecki 
Proszę o 15 minut przerwy. 

Przerwa 

Wznowienie obrad 

7. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) uchwalenia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2023-2025, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Ewa Rak 

Do zadań własnych gminy należy opracowanie i realizacja Gminnego Programu Wspierania 
Rodziny. Podstawowym założeniem Gminnego Programu Wspierania Rodziny jest utworzenie 
spójnego, scentralizowanego systemu wsparcia dzieci oraz wsparcia rodzin, przeżywającej 
trudności w wypełnianiu funkcji opiekuńczo-wychowawczych. Wszelkie działania służb i 
instytucji, pracujących na rzecz dobra dziecka i rodziny, powinny być zintegrowane i 
uwzględniać prawo do zachowania tożsamości dziecka i jego prawa do utrzymywania 
kontaktów z rodzicami. Realizowane, w ramach Programu zadania, koncentrować się będą nie 
tylko na dziecko, ale również na całej rodzinie. 

Głosowano w sprawie: 
uchwalenia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2023-2025, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/242/2022 

b) ustalania zasad udzielania i rozmiaru obniżek godzin nauczycieli, którym powierzono 
stanowiska kierownicze oraz innych zasad wynikających z art.42 ust.7 oraz art. 42a ust. 1 Karty 
Nauczyciela, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Jacek Bednarowicz 

Poprzednia uchwała była uchwalana w roku 2009. Od tego czasu, się pozmieniały trochę 
przepisy i należy podjąć nową uchwałę w związku z tym. Ja tylko wspomnę, że uchwała ta była 
omawiana na posiedzenie Komisji Wspólnych. Tam głównie zmieniamy pensum nauczycieli, 
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którzy prowadzą gimnastykę korekcyjną oraz nauczycieli, prowadzących zajęcia 
specjalistyczne. Dla nauczycieli gimnastyki korekcyjnej, zwiększamy pensum z 18 godzin do 20, 
a dla nauczycieli specjalistów z 20 do 22. 

Głosowano w sprawie: 
ustalania zasad udzielania i rozmiaru obniżek godzin nauczycieli, którym powierzono 
stanowiska kierownicze oraz innych zasad wynikających z art.42 ust.7 oraz art. 42a ust. 1 Karty 
Nauczyciela, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/243/2022 

c ) ustalenia regulaminów określających wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania 
nauczycielom dodatków motywacyjnego, funkcyjnego i za warunki pracy oraz niektórych 
innych składników wynagrodzenia, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Jacek Bednarowicz 

Poprzednia uchwała również była uchwalona w 2009 roku. Od tego czasu wielokrotnie 
zmieniono przepisy, w związku z czym zasadne jest jej uaktualnienie. 

Głosowano w sprawie: 
ustalenia regulaminów określających wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania 
nauczycielom dodatków motywacyjnego, funkcyjnego i za warunki pracy oraz niektórych 
innych składników wynagrodzenia, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI /244/2022 

d) regulaminu korzystania z cmentarzy komunalnych Gminy Kalinowo, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Mariusz Klepacki 

Po kontroli NIK-u, która miała miejsce w ostatnich miesiącach, Regulamin, który mieliśmy 
przyjęty został zakwestionowany, z tego względu, że został przyjęty zarządzeniem Wójta 
Gminy Kalinowo. Najwyższa Izba Kontroli uznała, że powinien być wprowadzony uchwałą Rady 
Gminy i stanowić prawo miejscowe. Szczegółowo, omawiałem na komisjach państwu radnym 
i państwu sołtysom. Przypomnę tylko, że zostały wyznaczone szczegółowe zasady korzystania 
z cmentarzy. A między innymi, zwracam uwagę na to, że zabrania się na cmentarzach 
niszczenia zieleni, ale też zasadzenia drzew i krzewów wzdłuż swoich grobów, co dość stało się 
nagminne i zajmuje miejsca sąsiednie, zajmuje miejsca wolne. Chodzi głównie o tuje 
wszelkiego rodzaju, które po paru latach stają się sporymi krzewami. A my, jako zarządcy 
cmentarza podcinamy, albo też wycinamy. A później, są do nas pretensje, że to przecież ktoś 
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zasadził, jest jego własnością. Nieprawda. Nie ma własności na cmentarzu, oprócz pomników. 
To co jest posadzone naokoło, jest to własnością zarządcy cmentarza. Sami państwo widzicie, 
jak na cmentarzu są zajmowane miejsca, grodzone sznurkami, płotki stawiane, a później ktoś 
chce w środku dochować swojego członka rodziny i jest problem, bo tak, jak powiedziałem, 
płotek, drzewka, sznureczki i tak dalej. Nie będę tu przytaczał wszystkich zapisów. 
Niestosowanie do Regulaminu podlega karze, którą może nałożyć policja. 

Głosowano w sprawie: 
regulaminu korzystania z cmentarzy komunalnych Gminy Kalinowo, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/245/2022 

e) zaopiniowania wniosku o uznanie lasów za ochronne oraz pozbawienie ich charakteru 
ochronnego Nadleśnictwa Ełk, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Bogdan Brzoznowski (pracownik Nadleśnictwa Ełk) 

W ogóle, co to są lasy ochronne, bo być może zostawiliście państwo wprowadzani w błąd. 
Czyli, lasy ochronne na terenie Gminy Kalinowe, to są lasy przede wszystkim wodochłonne, 
czyli wokół jezior. To jest jezioro Rajgrodzkie, Skomętno i Selmęt Te duże jeziora. No i jakieś 
tam pomniejsze. I zgodnie z obowiązującym prawem, m od jeziora, tak mniej więcej, bo to się 
mówi o wysokościach drzewostanów, mamy zostawić bez gospodarki. Nienaruszony. A 
pozostałe, to są lasy gospodarcze, które możemy ciąć zrębami zupełnymi. Natomiast, jeżeli 
ten pas przeciągniemy szerzej, czyli bo to w lasach operujemy wydzieleniami. Oddziałami, 
wydzieleniami. I te wydzielenia nieraz się ciągną km od wody. I wtedy jest problem dla 
leśniczych, w sposobie zagospodarowania. Bo muszą ciąć gniazda najpierw. To jest tylko 
kwestia, czy my to wytniemy za jednym razem, czy takimi gniazdami (okręgami). 
Chodzi o to, że jeżeli państwo nie zaakceptujecie tej formy ochronności, to my w inny sposób 
zagospodarujemy. My wytniemy to w inny sposób. Jeżeli tego nie wytniemy, no to się 
zdeprecjonuje na pniu i tyle. 

- Mariola Raczyńska 

Szanowni państwo. W związku z tym, że w tej uchwale są zawarte dwie opinie pozytywne moja 
propozycja jest taka, żeby pierwsza część uchwały była napisana w formie pozytywnej. 
Natomiast druga negatywnie.  

Wniosek o zmianę treści projektu uchwały w pkt. §2 na ‘negatywnie’ 

Głosowano w sprawie: 
zaopiniowania wniosku o zmianę treści projektu uchwały w pkt. §2 na negatywnie, 

Wyniki głosowania 
ZA: 10, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ:1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 
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Wyniki imienne: 
ZA (10) 
Aneta Budzińska, Mieczysław Głębocki, Lucjan Górski, Małgorzata Karwowska, Dariusz 
Kuprewicz, Mariola Raczyńska, Tadeusz Rymarczyk, Bogumiła Skarżyńska, Tadeusz Suchański, 
Krzysztof Wiśniewski 
PRZECIW (4) 
Iwona Kulbacka, Marek Markiewicz, Iwona Michniewicz, Marek Nalewajko  
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Ilona Kierkla 

Wniosek został przegłosowany pozytywnie większością głosów. 

Głosowano w sprawie: 
zaopiniowania wniosku o uznanie lasów za ochronne oraz pozbawienie ich charakteru 
ochronnego Nadleśnictwa Ełk (w wersji przegłosowanej), 

Wyniki głosowania 
ZA: 9, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 
ZA (9) 
Mieczysław Głębocki, Lucjan Górski, Małgorzata Karwowska, Dariusz Kuprewicz, Mariola 
Raczyńska, Tadeusz Rymarczyk, Bogumiła Skarżyńska, Tadeusz Suchański, Krzysztof 
Wiśniewski 
PRZECIW (4) 
Iwona Kulbacka, Marek Markiewicz, Iwona Michniewicz, Marek Nalewajko  
WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 
Aneta Budzińska, Ilona Kierkla 

Uchwała nr XXXVI/246/2022 

f) zatwierdzenia planu pracy Rady Gminy Kalinowo na 2023 rok, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Mariusz Klepacki 

Głosowano w sprawie: 
zatwierdzenia planów pracy stałych komisji Rady Gminy Kalinowo na 2023 rok, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/247/2022 

g) zatwierdzenia planu pracy Rady Gminy Kalinowo na 2023 rok, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Mariusz Klepacki 
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Głosowano w sprawie: 
zatwierdzenia planów pracy stałych komisji Rady Gminy Kalinowo na 2023 rok, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/248/2022 

h) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 -2032, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Grażyna Suchocka 

Objaśnienia dokonanych zmian w odniesieniu do ostatniej uchwały.  

1. Zmian w załączniku Nr 1 – WPF dokonano zgodnie ze zmianami w budżecie gminy 
Kalinowo na 2022 rok.  

Dokonano zmniejszenia dochodów ogółem o kwotę 800.493,77 zł. Dochody bieżące 
zmniejszono o kwotę 818.867,77 zł, w tym: kwota dochodów z tytułu dotacji i środków 
przeznaczonych na cele bieżące zmniejszenie o 163.333,07 zł, pozostałe dochody zmniejszenie 
o 655.534,70 zł, w tym podatek od nieruchomości zmniejszenie o 390.000,00 zł. Dochody 
majątkowe zwiększenie o 18.374,00 zł i jest to zwiększenie dochodów ze sprzedaży składników 
majątkowych. 

Wydatki ogółem i wydatki bieżące uległy zmniejszeniu o kwotę 138.720,80 zł, w tym 
wynagrodzenia wzrastają o 25.319,51 zł i wydatki na obsługę długu wzrastają o 3.000,00 zł. 

Wynik budżetu i kwota przychodów uległa zmianie o 661.772,97 zł i deficyt budżetu wynosi 
8.047.991,97 zł a przychody wynoszą 8.608.662,56 zł, zwiększono o 661.772,97 zł nadwyżkę 
budżetową z lat ubiegłych, która zostanie wykorzystana na pokrycie deficytu budżetu.  

2. W załączniku nr 2 nie dokonano żadnych zmian. 

Głosowano w sprawie: 
zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 -2032, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/249/2022 

i) zmian budżetu gminy Kalinowo na 2022, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Grażyna Suchocka 

Objaśnienia dokonanych zmian w uchwale nr XXXVI.251.2022 z dnia 21grudnia 2022 r. 

Zmiany dochodów przedstawia załącznik nr 1. 
I. Zwiększa się dochody budżetowe o kwotę 2.160.789,00 zł, w tym: 
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•   w dziale 600 – „Transport i łączność” – dokonuje się przesunięcia środków pomiędzy 
rozdziałem 758 – „Różne rozliczenia”  o kwotę 893.000,00 zł; 

•   w dziale 710 – „Działalność usługowa” – zwiększa się dochody bieżące o kwotę 
78.000,00 zł; 

• w dziale 750 – „Administracja publiczna” – zwiększa się dochody bieżące o kwotę 
3.515,00 zł oraz dochody majątkowe o kwotę 18.374,00 zł; 

• w dziale 758 – „Różne rozliczenia” – zwiększa się dochody bieżące o kwotę ogólną 
87.900,00 zł;  

• w dziale 921 – „Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego” – dokonuje się 
przesunięcia środków pomiędzy rozdziałem 758 – „Różne rozliczenia”  o kwotę 
1.080.000,00 zł. 

II. Zmniejsza się dochody budżetowe o kwotę 2.876.894,76 zł, w tym:  

• w dziale 756 – „Dochody od osób prawnych, od osób fizycznych i od innych jednostek 
nieposiadających osobowości prawnej oraz wydatki związane z ich poborem” –
zmniejsza się dochody bieżące o ogólną kwotę 774.949,70 zł, w tym: 

• wpływy z podatku od nieruchomości zmniejszenie o 390.000,00 zł, 

• wpływy z podatku rolnego zmniejszenie o 340.160,70 zł, 

• wpływy z podatku leśnego zmniejszenie o 5.000,00 zł, 

• wpływy z podatku od spadków i darowizn zmniejszenie o 32.373,00 zł, 

• wpływy z opłaty eksploatacyjnej zmniejszenie o 7.416,00 zł. 

•   w dziale 758 – „Różne rozliczenia” – dokonuje się przesunięcia środków majątkowych 
pomiędzy rozdziałami 600 i 921 o ogólną kwotę 1.973.000,00 zł; 

• w dziale – 853 – „Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej ” – zmniejsza się 
dochody na zadania z polityki społecznej o kwotę 78.945,06 zł, w związku z 
rozliczeniem wypłat dodatków dla podmiotów wraźliwych; 

•   w dziale 900 – „Gospodarka komunalna i ochrona środowiska” – zmniejsza się 
dochody bieżące o kwotę 50.000,00 zł. 

Zmiany wydatków budżetowych przedstawia załącznik nr 2. 

I. Zwiększa się wydatki budżetowe o kwotę 361.154,64 zł, w tym: 

• w dziale 400 – „Wytwarzanie i zaopatrywanie w energię elektryczną, gaz i wodę” – 
zwiększa się wydatki bieżące o kwotę 14.000,00 zł;  

•   w dziale 600 – „Transport i łączność” – dokonuje się przesunięcia środków  o kwotę 
50.000,00 zł oraz zwiększa się wydatki na zimowe utrzymanie dróg o kwotę 50.000,00 
zł; 

• w dziale 700 – „Gospodarka mieszkaniowa” – zwiększa się wydatki bieżące o kwotę 
30.000,00 zł; 

• w dziale 750 – „Administracja publiczna” – dokonuje się przesunięcia między 
paragrafami o kwotę 697,69 zł oraz zwiększa się wydatki bieżące o kwotę 49.002,31 
zł; 

• w dziale 754 – „Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa” – dokonuje 
się przesunięcia między paragrafami o kwotę 8.000,00 zł;  
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• w dziale 757 – „Obsługa długu publicznego” – dokonuje się przesunięcia między 
paragrafami o kwotę 1.000,00 zł oraz zmniejsza się wydatki bieżące o kwotę 3.000,00 
zł;  

•   w dziale 801 – „Oświata i wychowanie” – dokonuje się przesunięcia między 
paragrafami o kwotę 53.347,61 zł; 

• w dziale – 852 – „Pomoc społeczna ” – dokonuje się przesunięcia między paragrafami 
o kwotę 42.850,40 zł oraz zwiększa się wydatki bieżące o 10.411,65 zł; 

• w dziale – 853 – „Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej ” – dokonuje się 
przesunięcia między paragrafami o kwotę 13.704,98 zł; 

• w dziale 855 – „Rodzina” – dokonuje się przesunięcia między paragrafami o kwotę 
140,00 zł; 

• w dziale 900 – „Gospodarka komunalna i ochrona środowiska” – zwiększa się wydatki 
bieżące o kwotę 35.000,00 zł. 

II. Zmniejsza się wydatki budżetowe o kwotę 415.487,43 zł, w tym: 

• w dziale 600 – „Transport i łączność” – dokonuje się przesunięcia środków  o kwotę 
50.000,00 zł; 

• w dziale 750 – „Administracja publiczna” – dokonuje się przesunięcia między 
paragrafami o kwotę 697,69 zł; 

• w dziale 754 – „Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa” – dokonuje 
się przesunięcia między paragrafami o kwotę 8.000,00 zł oraz zmniejsza się wydatki 
bieżące o kwotę 3.000,00 zł;  

• w dziale 757 – „Obsługa długu publicznego” – dokonuje się przesunięcia między 
paragrafami o kwotę 1.000,00 zł;  

• w dziale 801 – „Oświata i wychowanie” – dokonuje się przesunięcia między 
paragrafami o kwotę 53.347,61 zł oraz zmniejsza się wydatki bieżące o kwotę 
138.045,04 zł; 

• w dziale – 852 – „Pomoc społeczna ” – dokonuje się przesunięcia między paragrafami 
o kwotę 42.850,40 zł; 

• w dziale – 853 – „Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej ” – dokonuje się 
przesunięcia między paragrafami o kwotę 13.704,98 zł oraz zmniejsza się wydatki 
bieżące o kwotę 78.945,06 zł; 

• w dziale 854 – „Edukacyjna opieka wychowawcza” – zmniejsza się wydatki bieżące o 
kwotę 15.345,00 zł; 

• w dziale 855 – „Rodzina” – dokonuje się przesunięcia między paragrafami o kwotę 
140,00 zł oraz zmniejsza się wydatki bieżące o 10.411,65 zł. 

Głosowano w sprawie: 
zmian budżetu gminy Kalinowo na 2022 rok, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXV/250/2022 

j) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 -2035, 
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Omówienie projektu uchwały: 

- Grażyna Suchocka 

Do opracowania WPF na lata 2023 – 2035 przyjęto następujące założenia: 

I. Plan na 2023 rok zgodnie z budżetem Gminy Kalinowo na ten rok. Na lata następne: 

1. Dochody bieżące w 2023 roku zostały ujęte zgodnie z kwotą wynikającą z budżetu na ten 
rok. Bazę w roku 2024 stanowi kwota 31.028.735,34 zł, która jest planem 2023. W latach 
następnych począwszy od kwoty 31.028.735,34 zł powiększono dochody bieżące o 5%  
w stosunku do roku poprzedniego. Dane historyczne wskazują, że w okresie 2015-2016 
zanotowano wzrost o około 19%, w okresie 2017-2018 wzrost o około 4,50%,  
w roku 2019 wzrost dochodów bieżących o około 13%, w roku 2020 wzrost o 3,80% w roku 
2021 wzrost o około 7%. W planowanym wykonaniu 2022 roku dochody bieżące wzrastają aż 
o 14,50%. Wzrost dochodów został spowodowany przyjętym przez rząd programem wypłaty 
dodatku dla gospodarstw domowych z tytułu wykorzystywania niektórych źródeł ciepła oraz 
dystrybucją węgla przez samorządy. Średnio dochody w analizowanym okresie rosły na 
poziomie około 10%. Do budżetu została przyjęta bezpieczna realistyczna stopa wzrostu 
dochodów na lata 2024 - 2035 wzrost w stosunku do planu roku 2023 o 5%. 

2. Dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych 
wzrost o 5% w stosunku do roku poprzedniego.  
Dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych w 2022 
roku zostały przyjęte zgodnie z kwotą wynikającą z budżetu na ten rok. Dokonując analizy 
dochodów za lata 2017-2018 dochody znacznie wzrosły bo o aż 30%. Wykonane dochody  
w roku 2020 do wykonania w roku 2019, są prawie na tym samym poziomie. Wykonanie 
udziałów w roku 2021 w stosunku do roku 2020 wzrost o około 9%. W planowanym wykonaniu 
2022 roku wzrost o 100%, co jest spowodowane otrzymaniem kwoty 2.888.418,57 zł 
dodatkowych dochodów w tytułu PIT. Samorządy na zadania związane z poprawą 
efektywności energetycznej oraz ograniczeniem kosztów zakupu ciepła będą zobowiązane 
przeznaczyć nie mniej niż równowartość 15% kwoty otrzymanych w 2022 roku dodatkowych 
dochodów z tytułu PIT w latach 2022–2025. Zakłada się, że na lata następne dochody 
wzrastają o 5% każdego roku, przyjmując plan w roku 2023 jako rok bazowy (2.118.669,00 x 
5% = 2.224.602,00 – rok 2024). 

3. Dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych -stała 
kwota w latach 2023 – 2035 na poziomie 17.156,00 zł.            
Analizując dochody z tego tytułu w poszczególnych latach trudno dojść do jednoznacznych 
wniosków, gdyż w różnych latach tendencja jest skrajnie różna. Porównując rok 2008 do roku 
2007 nastąpił spadek dochodów o 37,64 %, w następnym roku wzrost o 111,53%, następnie 
wzrost już tylko o 4,89 % a w roku 2011 wzrost o 122,45%. W roku 2012 nastąpił spadek 
dochodów o aż 72,80%, następnie w roku 2013 wzrost o 37,93%, w następnym roku wzrost  
o 19,30% a w roku 2015 następuje spadek dochodów o 40,09%. W roku 2016 wzrost  
o 27,96%, następnie znowu spadek o 71,88% a w latach 2018 - 2019 wzrost o około 286%,  
w wykonaniu 2020 roku spadek o 50%, w wykonaniu 2021 roku wzrost o 135%.  
W planowanym wykonaniu roku 2022 spadek o około 20% a w planie 2023 roku wzrost  
o 86%. Ze względu na to, iż dochody te nie mają znacznego wpływu na poziom globalnej kwoty 
dochodów przyjęto stałą kwotę 17.156,00 zł od roku 2023.  
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4. Dochody z subwencji ogólnej wzrost o 2% w stosunku do roku poprzedniego. 
Analizując dochody z subwencji trudno jednoznacznie określić dalszą tendencję. W okresie 
2007-2008 nastąpił wzrost o 12%, następnie wzrost o 15%, spadek o 4%, rok 2011 do 2010 
poziom prawie taki sam, rok 2012 do 2011 wzrost o 11%, następnie wzrost o 2%, rok 2014  
do 2013 spadek o około 8%, rok 2015 do 2014 wzrost o około 5%, w roku 2016 wzrost 
subwencji o około 6%. W wykonaniu roku 2017 widzimy około 10% wzrost dochodów,  
w roku 2018 wzrost o 3,44%, następnie w wykonaniu 2019 roku widzimy już wzrost o około 
8% dochodów z tego tytułu, a w wykonaniu 2020 delikatny wzrost o 1,50%, w wykonaniu 2021 
wzrost o 2,60%. W planowanym wykonaniu 2022 roku wzrost o około 3,60% a w planie na rok 
2023 wzrost o około 8%. Ze względów bezpieczeństwa przyjęto 2% wzrost dochodów z tytułu 
subwencji ogólnej, licząc od kwoty 14.151.064,00 zł, która jest planem 2023 roku. 

5. Dochody z tytułu dotacji i środków przeznaczonych na cele bieżące wzrost o 5%  
w stosunku do roku poprzedniego. 
Analizując dochody z tego tytułu widzimy, że w okresie od roku 2010 do 2020 roku dochody z 
tego tytułu wzrosły o 91,38%. W poszczególnych latach dochody te raz wzrastały np.  
o 85,77% a raz spadały np. o 17,25%. Jako bazę przyjęto kwotę 3.823.416,00 zł, która jest 
planem roku 2023. Plan na rok 2024 wynosi 3.823.416,00 zł x o 5% = 4.014.587,00 zł.  

6. Pozostałe dochody bieżące - pozycja ta stanowi dopełnienie sumy pozycji dochody  
z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych + dochody  
z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych + dochody  
z subwencji ogólnej + dochody z tytułu dotacji i środków przeznaczonych na cele bieżące do 
kwoty ujmowanej w pozycji dochody bieżące. 
Na dochody te składają się w głównej mierze dochody z podatków i opłat lokalnych. Analizując 
dochody z tego tytułu widzimy, że w roku 2018 następuje wzrost dochodów  
o 7,74%, w wykonaniu roku 2019 wzrost o 9,48%, w wykonaniu 2020 roku wzrost  
o 17,59%, w wykonaniu 2021 roku wzrost o około 16% a w planowanym wykonaniu 2022 roku 
wzrost o około 3%.  

W tym podatek od nieruchomości stały wzrost o 3% w stosunku do roku poprzedniego. Z 
danych za lata 2010 – 2019 wynika, że podatek ten wzrastał każdego roku choć procent jego 
wzrostu miał najpierw tendencję spadkową aby w roku 2015 i 2016 znowu pójść w górę (18% 
w roku 2011, 12,5% w 2012 roku, 9,5% w 2013 roku, 1,2% w 2014 roku, 3,8% w 2015 roku, w 
latach 2016 - 2017 roku wzrost o około 6%, w roku 2018 wzrost  
o około 10,7% oraz w 2019 wzrost o ponad 5%, w wykonaniu 2020 roku wzrost o 21,91%,  
w wykonaniu 2021 roku wzrost o 13% a w planowanym wykonaniu 2022 roku następuje 
wzrost o 19,45%). Zakłada się na lata następne 3% wzrost dochodów z tego podatku. Kwotę 
bazową stanowi plan roku 2023, czyli dochody w roku 2024 = 3.891.719,00 x 3% = 
4.008.471,00 zł.  

7. Dochody majątkowe w roku 2024 jest to kwota wyliczona z planowanej sprzedaży majątku 
(60 000,00 zł, stała kwota na lata 2027 - 2035), powiększonej o planowane dofinansowanie z 
Rządowego Funduszu Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych  
o kwotę 6.950.000,00 zł. Na dochody te składa się dofinasowanie na następujące zadania 
inwestycyjne:  
-  „Przebudowa Ośrodka Zdrowia w Kalinowie wraz z jego termomodernizacją” - kwota 
3.150.000,00 zł,  
- „Kompleksowa modernizacja oświetlenia ulicznego na terenie gminy Kalinowo” – kwota 
1.350.000,00 zł, 
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- „Przebudowa drogi gminnej Nr 179002N Mazurowo – Kulesze – dr. kraj. Nr 16” - kwota 
2.450.000,00 zł. 
W roku 2025 dochody majątkowe wynoszą 250.000,00 zł, w tym stała kwota  
ze sprzedaży majątku 60.000,00 zł. Na dochody te składa się: planowane dofinansowanie  
z Rządowego Funduszu Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych na zadania 
inwestycyjne pn. „ Przebudowa drogi gminnej w Laskach Małych”.  
W roku 2026 dochody majątkowe wynoszą 1.800.000,00 zł, w tym stała kwota  
ze sprzedaży majątku 60.000,00 zł. Na dochody te składa się: planowane dofinansowanie  
z Rządowego Funduszu Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych na zadania 
inwestycyjne pn. „ Przebudowa drogi w Skomętnie Wielkim”.  

8. Wydatki bieżące w 2023 roku zostały ujęte zgodnie z kwotą wynikającą z budżetu na ten 
rok. Z analizy poprzednich lat wynika, że wydatki te rosły na poziomie 3,5%  
w roku 2008, 9% w 2009, 2,5% w 2010, 4% w 2011 i 2012 roku, 13% w 2013, 6,5% w 2014 
roku, w 2015 spadły o przeszło 2,5%, w 2016 roku wzrosły o około 21,5% (jest to wzrost 
wynikający z wprowadzonego w tym roku programu „Rodzina 500 plus”, który znacznie 
zwiększył wydatki urzędu), w roku 2017 wzrosły o około 6,5%, w latach 2018 – 2019 wzrost o 
około 4%, w wykonaniu 2020 roku wzrost o 2,63%, w wykonaniu 2021 roku wzrosły  
o 9,80%, w planowanym wykonaniu 2022 roku wzrost o blisko 20% a w planie na 2023 rok 
spadek o około 25%. Różnica pomiędzy rokiem 2022 a 2023 wynika z tego, że w budżecie roku 
2022 ujęto wydatki związane z wypłatą dodatków węglowych oraz dystrybucją węgla przez 
gminę. Plan na 2024 rok 30.882.703,34 x 4% = 32.118.011,00 zł. Na lata kolejne wzrost 
wydatków bieżących o 4% w stosunku do roku poprzedniego. Jedynie w roku 2025 
zastosowano ograniczenie wydatków o kwotę 1.893.551,00 zł, na lata następne stały wzrost 
o 4%.  

9. Wydatki bieżące na wynagrodzenia i składki od nich naliczane. Analizując dane historyczne 
można powiedzieć, że wydatki na wynagrodzenia każdego roku wzrastają.  
W roku 2008 i w 2009 wzrastają o 5%, następnie o 8%, o 6%, 10% i o 5,5%, w 2014 roku  
o 3%, o 2,5% w 2015 roku a w roku 2016 wzrost tylko o 0,5%, w roku 2017 wzrost o około 2%. 
W wykonaniu roku 2018 następuje wzrost wydatków z tego tytułu o ponad 7%, ale 
spowodowane jest to po części zmianami w oświacie. W wykonaniu za rok 2019 
odnotowujemy wzrost o około 8%, w wykonaniu 2020 roku wzrost o 4,15%. W wykonaniu 
2021 roku wzrost o 13,3% a planowanym wykonaniu 2022 roku widzimy wzrost o około 11% 
wydatków na wynagrodzenia, ale jest to spowodowane podwyżką minimalnego 
wynagrodzenia, a co za tym idzie podwyżek płac ogólnie oraz  dużą liczbą wypłat nagród 
jubileuszowych i odpraw emerytalno-rentowych. W planie na rok 2023 wynagrodzenia 
wzrastają o około 8% a jest to spowodowane kolejnym wzrostem płacy minimalnej.  
W następnym okresie 2024 - 2035 wydatki na wynagrodzenia i składki od nich naliczane będą 
wzrastać o około 3% w stosunku do roku poprzedniego a rokiem bazowym jest plan roku 
2023 (14.873.968,50 zł x 3% = 15.320.188,00 zł – rok 2024). 

10. Wydatki bieżące na obsługę długu zostały obliczone przy zastosowaniu kalkulatora 
kredytowego. 

11. Wydatki majątkowe w 2023 roku zostały ujęte zgodnie z kwotą wynikającą z budżetu na 
ten rok. W latach następnych przyjęto w kwotach wynikających z środków do dyspozycji 
powiększonych o wydatki majątkowe objęte limitem art. 226 ust 4 ufp. 
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12. Przychody budżetu. Przychody w roku 2023 to kwota 8.061.000,00 zł, co stanowi 
planowana emisja obligacji komunalnych w kwocie 8.061.000,00 zł, w tym na sfinansowanie 
planowanego deficytu budżetu w wysokości 7.677.800,00 zł oraz spłatę wcześniej 
zaciągniętych zobowiązań w kwocie 383.200,00 zł. Od roku 2024 planuje się kwoty 
przychodów w wielkościach rozchodów – jako wolne środki. 

13. Rozchody budżetu. Rozchody budżetu w roku 2023 wynikają z zawartej umowy  
organizacji, prowadzenia i obsługi emisji obligacji w kwocie 338.000,00 zł i spłata pożyczki 
zaciągniętej w Narodowym Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w kwocie 
46.200,00 zł.  
Planowane rozchody w latach następnych to: 

- w roku 2024 - wykup obligacji po 338.000,00 zł, spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 
46.200,00 zł i wykup planowanych obligacji w kwocie 372.000,00 zł; 

- w roku 2025 - wykup obligacji po 337.000,00 zł, spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 
46.200,00 zł i wykup planowanych obligacji w kwocie 372.000,00 zł; 

- w roku 2026 - wykup obligacji po 338.000,00 zł, spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 
46.200,00 zł i wykup planowanych obligacji w kwocie 372.000,00 zł; 

- w roku 2027 - spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 46.200,00 zł i wykup planowanych 
obligacji w kwocie 672.000,00 zł; 

- w roku 2028 - spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 46.200,00 zł i wykup planowanych 
obligacji w kwocie 672.000,00 zł; 

- w roku 2029 - spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 46.200,00 zł i wykup planowanych 
obligacji w kwocie 672.000,00 zł; 

- w roku 2030 - spłata pożyczki z NFOŚiGW w kwocie 46.200,00 zł i wykup planowanych 
obligacji w kwocie 672.000,00 zł; 

- w roku 2031 - wykup planowanych obligacji w kwocie 672.000,00 zł; 

- w roku 2032 - wykup planowanych obligacji w kwocie 672.000,00 zł; 

- w roku 2033 - wykup planowanych obligacji w kwocie 971.000,00 zł; 

- w roku 2034 - wykup planowanych obligacji w kwocie 971.000,00 zł; 

- w roku 2035 - wykup planowanych obligacji w kwocie 971.000,00 zł. 

14. Kwota długu na koniec 2021 roku wynosiła 2.280.270,59 zł. Rozchody w 2022 roku stanowi 
kwota 560.670,59  zł a przychody z kredytów, pożyczek i emisji obligacji wynoszą 0,00 zł. 
Planowane zadłużenie na koniec 2022 roku ma wynosić 1.719.600,00 zł. W roku 2023 
zaplanowano przychody w kwocie 8.061.000,00 zł, jest to planowana emisja obligacji. 
Rozchody zaplanowane w 2023 to kwota 383.200,00 zł, na którą składa się wykup obligacji 
337.000,00 zł i spłata pożyczki w kwocie 46.200,00 zł. Planowane zadłużenie na koniec 2023 
roku ma wynosić 9.397.400,00 zł.  

Rozchody w latach następnych:    Kwota długu: 
- rok 2024 -    756.200,00 zł;       = 8.641.200,00 zł; 
- rok 2025 -    755.200,00 zł;            = 7.886.000,00 zł; 
- rok 2026 -    756.200,00 zł;       = 7.129.800,00 zł; 
- rok 2027 -    718.200,00 zł;       = 6.411.600,00 zł; 
- rok 2028 -    718.200,00 zł;       = 5.693.400,00 zł; 
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- rok 2029 -    718.200,00 zł;       = 4.975.200,00 zł; 
- rok 2030 -    718.200,00 zł;       = 4.257.000,00 zł. 
- rok 2031 -    672.000,00 zł;       = 3.585.000,00 zł. 
- rok 2032 -    672.000,00 zł;       = 2.913.000,00 zł. 
- rok 2033 -    971.000,00 zł;       = 1.942.000,00 zł. 
- rok 2034 -    971.000,00 zł;       =   971.000,00 zł. 
- rok 2035 -    971.000,00 zł;       =              0,00 zł. 

Zadłużenie Gminy Kalinowo wynikające z rzeczywiście zawartych umów to obligacje 
wyemitowane w 2018 roku na kwotę 2.700.000,00 zł, które w latach 2019 – 2022 zostaną 
wykupione w kwocie 1.350.000,00 zł, do wykupu pozostanie na koniec 2022 roku kwota 
1.350.000,00 zł oraz zaciągnięta w 2020 roku pożyczka w NFOŚiGW w kwocie 462.000,00 zł, 
którą w 2022 roku spłaci się w wysokości 92.400,00 zł, do spłaty na koniec 2022 roku 
pozostanie kwota 369.600,00 zł. 

19. Wydatki objęte limitem art. 226 ust. 3 ustawy zostały tu ujęte limity wydatków  
na poszczególne lata wynikające z załącznika nr 3 - Wykaz przedsięwzięć do WPF. 

Głosowano w sprawie: 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 -2032, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/251/2022 

k) uchwalenia budżetu gminy Kalinowo na 2023, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Grażyna Suchocka 

Uzasadnienie do budżetu gminy Kalinowo na 2023 stanowi załącznik do protokołu. 

Głosowano w sprawie: 
uchwalenia budżetu gminy Kalinowo na 2023 rok, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXV/252/2022 

l) powierzenia Powiatowi Ełckiemu realizacji zadania z zakresu prowadzenia doskonalenia 

zawodowego nauczycieli, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Jacek Bednarowicz 

W związku z tym, że dnia 31.12.2022 r. wygasa porozumienie pomiędzy Gminą Kalinowo, a 
Starostwem Powiatowym w Ełku dotyczące powierzenia Powiatowi Ełckiemu świadczenia 
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zadań edukacyjnych w zakresie doradztwa metodycznego i doskonalenia zawodowego 
nauczycieli i kadry kierowniczej przez Mazurski Ośrodek Doskonalenia Nauczycieli w Ełku, 
podjęcie przedstawionej uchwały jest niezbędne, aby powierzyć prowadzenie doradztwa 
Mazurskiemu Ośrodkowi Doskonalenia Nauczycieli w Ełku w roku 2023. 

Głosowano w sprawie: 
powierzenia Powiatowi Ełckiemu realizacji zadania z zakresu prowadzenia doskonalenia 
zawodowego nauczycieli, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXVI/253/2022 

e) określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i 
specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla 
osób z zaburzeniami psychicznymi, oraz szczegółowych warunków częściowego lub 
całkowitego zwolnienia od opłat, jak również tryb ich pobierania, 

Omówienie projektu uchwały: 

- Ewa Rak 

Rada Gminy określa, w drodze uchwały, szczegółowe warunki  przyznania i odpłatności za 
usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze,  z wyłączeniem specjalistycznych usług 
opiekuńczych dla osób z zaburzeniami  psychicznymi oraz szczegółowe warunki częściowego 
lub całkowitego zwolnienia  od opłat, jak również tryb ich pobierania. Poprzednia uchwała 
zgodnie z rozstrzygnięciem nadzorczym wymagała kilka poprawek. Między innymi był zapis, że 
usługi opiekuńcze  lub specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych  
usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi, są świadczone.  I tutaj jest, na 
podstawie wydanej decyzji administracyjnej. I to stwierdzenie, na podstawie wydanej decyzji 
administracyjnej  zostało usunięte. W pkt . też był zapis, że koszt jednej godziny usług, może 
ulec zmianie, w przypadku zmiany kosztów  gminy, ponoszonych w związku z realizacją usług. 
Ten zapis, również został usunięty. Wysokość odpłatności za usługi opiekuńcze, ustala 
kierownik  Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kalinowie. Więc też, został usunięty.  
Doprecyzowano zapis, jeżeli chodzi o szczegółowe, szczególnie uzasadnione  przypadki, kiedy 
można zwolnić częściowo lub całkowicie.  

Głosowano w sprawie: 
określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i 
specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla 
osób z zaburzeniami psychicznymi, oraz szczegółowych warunków częściowego lub 
całkowitego zwolnienia od opłat, jak również tryb ich pobierania, 

Wyniki głosowania 
ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Uchwała nr XXXV/254/2022 

8. Odpowiedzi na interpelacje radnych i zapytania sołtysów. 
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W dyskusji wzięli udział: 

- Andrzej Bezdziecki 

Głównym, priorytetowym naszym zamysłem  organizacji tego transportu publicznego, który w 
tej chwili funkcjonuje  na terenie gminy, pierwszym i najważniejszym elementem  dla mnie, 
było dowiezienie oczywiście, dzieci do szkół naszych podstawowych.  Bo to był, to było jakby 
zadanie do rozstrzygnięcia na tamten moment.  Udało się to zrobić na tyle korzystnie, bo udało 
się powiązać nie tylko samo  dowożenie, tylko cały transport publiczny, na który dzięki 
współpracy  z Powiatem, dzięki pracy wielu osób między innymi, pani Agnieszki Skrockiej. 
Czyli dzisiaj, za te same pieniądze co za samo dowożenie dzieci, mamy dowożenie dzieci do 
szkół naszych gminnych, plus transport publiczny od Lisewa od Zoć. 
Dzisiaj, nasz problem polega na tym,  że inwestycje, które są wokół Ełku, inwestycje, które są 
prowadzone  w samym mieście Ełku powodują, że te rozkłady jazdy zrobione na styk,  
kompletnie się burzą w momencie tych korków, które są w Ełku. 
Ja jestem otwarty, proszę państwa, na dyskusję,  na rozmowy. Jeśli ktoś ma pomysł, jak ominąć 
korki w Ełku, ja zapraszam.  Jestem skłonny, oczywiście zaprosić pana Prezesa. Bo te problemy, 
musimy wspólnie rozwiązywać. I ta współpraca jest. A z drugiej strony, powiem może w ten 
sposób. Jeśli ktoś widzi, że te  problemy są i widzi w tym biznes, to niech podstawi ten autobus  
rano tutaj. I bez problemu, do Ełku ludzi wozi. Przecież nic nie stoi na przeszkodzie, nikt nikomu 
nie będzie zabraniał takiej działalności. My jesteśmy na styk. Ja mogę tylko przeprosić, że te 
autobusy nie docierają rzeczywiście. 
 
Jeśli chodzi jeszcze, druga sprawa - droga Sypitki. Panie Sołtysie. Ta droga, ma na tej sali wielu, 
wielu jeszcze  innych zwolenników. Ile się buduje, wszyscy wiemy.  Nie ma roku w naszej 
działalności, żebyśmy jakiś odcinków nie budowali. I jeszcze mnóstwo jest do wybudowania. 
Mam pełną tego świadomość. Troszeczkę większą możliwość mamy, jeśli chodzi o nasze drogi 
gminne, bo tu, jakby decydujemy sami tutaj na tej sali, we własnym gronie. Troszeczkę trudniej 
jest, jeśli chodzi o drogi powiatowe. Bo tam wiadomo, środki są jakie są. Gmin jest kilka, też 
bardzo zainteresowanych drogami, pieniędzmi. Jeśli znajdziemy źródło finansowania, w sensie 
możliwości pozyskania danych środków, staramy się wpisywać te drogi. Jeśli otworzą się 
furteczki w tym roku, jestem do dyspozycji.  

9. Wolne wnioski. 

W dyskusji wzięli udział: 

- Tadeusz Suchański 

Ja kiedyś zgłaszałem przedłużenie Makosiej i Sypitek. No i tu wyczytałem, że to komisja 
odrzuciła, że brak obszaru zabudowanego. No, pani radna jest i widzi, nie. Od Makosiej do Łoi, 
jest ustawione nowe osiedle i plus 17 domów. Zamieszkałych. I są jeszcze, domki letniskowe. 
No i komisja odrzuciła, że brak zabudowań. No to ile trzeba? To może ja komisję bym zawiózł 
do Kuligu. 1 dom  na początki stoi 2 tablice. A u nas jest zabudowane i komisja twierdzi, że tu 
za mało. W Sypitkach też, warto przedłużyć w tą stronę do Makosiej. 

- Marek Nalewajko 

Dlaczego tyle kamienia ma woda? 

 

 



Strona 17 z 17 
 

- Andrzej Bezdziecki 

Nasza woda jest bardzo twarda, bo jest bardzo twarda. I my nie jesteśmy w stanie tego 
zmienić. Tylkom domowe urządzenia zmiękczające, a takowe są. 

- Iwona Kulbacka 

Na prośbę mieszkańców wsi, w tym roku były złożone wnioski o modernizację dróg, do 
powiatu, do gminy. Chciałam podziękować pani radnej powiatowej Agnieszce Skrockiej, pani 
radnej w Starostwie za rozpatrzenie wniosku pozytywnego. Dziękuję pani bardzo. 

-Iwona Michniewicz 

Droga od Sędek do granicy z Podlasiem, na Borzymy aż tam. Tam był składany wniosek. Czy 
coś się tam wyjaśniło? Czy już po prostu, jest sprawa przekreślona? 

- Agnieszka Skrocka 

Nie. Nie jest przekreślona. Na razie, nie ma środków. Chociaż, na bieżąco jest robione, to co 
można. 

- Andrzej Bezdziecki 

Ta droga jest wpisana do bezkonkursowego trybu w nowym rozdaniu unijnym. 

- Marek Nalewajko 

Czy mają radni Powiatu w planie drogę Prawdziska-Turowo, kiedyś robić, czy nie?  

- Bogumiła Skarżyńska 

Pani Agnieszko, jeszcze jedna prośba. O zrobienie, to chyba jest przepust tutaj za Mazurowem, 
w stronę Pisanicy. Jest taki, tak się już zapadł niemiłosiernie. Tam jak się jedzie, to już nic nie 
ma, no. Straszne to jest. Znaczy, jak się z Mazurowa wyjeżdża do Pisanicy i na zakręcie.  

- Adam Wiszniewski 

Ja chciałbym, dla pana Wójta i dla pana Sekretarza, w imieniu mieszkańców wsi Zanie, 
podziękować za pomoc przy zakupie tej nieszczęsnej, albo szczęsnej zamiatarki. 

10. Zakończenie Sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy 

Mieczysław Głębocki 

W załączeniu : 
Nagranie XXXVI -ej Sesji Rady Gminy Kalinowo z dnia 21 grudnia 2022 roku, dostępne na stronie 

kalinowo.pl w zakładce e-sesja Rady Gminy/Transmisje z obrad Rady. 

Przygotował(a): Natalia Dzieciątko  


